
ÒLa gent hauria dÕaf iliar-se i militarÓ

Xavier Corominas, fotograf iat amb el que  �s la seva

principal passi�: lÕactivisme per la bicicleta MANEL

LLADî.

Va ser militant de Bandera Roja, va ser alcalde de Salt pel PSC, �s

un ac�rrim defensor de lÕ�s de la bicicleta i ara es presenta per

Guanyem Girona. Als 72 anys, Xavier Corominas continua actiu en

pol�tica i comprom�s social.

Torna a la pol�tica despr�s dÕhaver-ho deixat, fa 20 anys, quan era a

lÕoposici� de Salt?S�, vaig deixar de ser alcalde, i vaig estar a

lÕAjuntament com a oposici�. Per� no hi s� estar, a lÕoposici�. Em

frustraven algunes actituds. Pensa que jo tenia uns socis de govern

que la nit de les eleccions van canviar de b�ndol. I despr�s va

comen�ar a passar all� que no hauria de passar en pol�tica

municipal. Quan entra un nou govern, ho tallen tot com si fos una

cisalla i tots els projectes i lÕexperi�ncia acumulada sÕacaben. No es

pot fer, aix�, hi ha un treball hum� i t�cnic que cal aprof itar. Davant

dÕaix�, i dÕaltres coses, vaig deixar de ser por taveu i vaig comen�ar

a buscar feina.Ha aconseguit desconnectar la mirada dÕalcalde

quan observa les ciutats?No es desconnecta mai. Vaig estar vint

anys a lÕAjuntament, entre regidor i alcalde. La tens sempre i a tot

arreu. LÕhe tingut aqu� i en ciutats de Col�mbia. �s impossible treure-se-la, no pots, per lÕexperi�ncia que tens i

perqu� saps el que costa fer les coses. Aquesta feina �s molt semblant a tot arreu. I m�s si hi ets per fer gesti� i

no per escalar llocs pol�tics.I ara es presenta per Girona?Ha arribat aquesta possibilitat que em conven�, perqu�

tinc molta af initat amb aquest estil i aquesta manera de fer feina. I perqu� crec que puc apor tar molt en �rees

com la de mobilitat sostenible i per a una millor qualitat de vida per a la gent de m�s de 60 anys, que ara mateix

�s la franja dÕedat m�s nombrosa a Girona. Crec tamb� que cal iniciativa en el camp de la colálaboraci� entre

ajuntaments.Colálaboraci� de quin tipus?El que f ins fa poc era lÕalcalde de Vilablareix, David Mascor t, va dir en

una ocasi� que no havia vist en tot un mandat lÕalcaldessa de Girona, Mar ta Madrenas. I Madrenas solia dir que

volia ser ÒgenerosaÓ amb els municipis de lÕ�rea. No es tracta ni dÕuna cosa ni de lÕaltra. Cal fer pol�tiques

conjuntes en temes de mobilitat sobretot, per� tamb� en �mbits com ara la solidaritat cultural. Per exemple, si els

Marrecs de Salt ja s�n for ts, no cal que sur ti una altra colla castellera a Girona. I aix� en altres camps. I nÕhi

hauria molts m�s, de temes en qu� colálaborar, com ara atendre la gent nouvinguda. Hi continua faltant un

concepte dÕ�rea metropolitana.La vida pol�tica municipal lÕatrau perqu� �s m�s propera al ciutad�?La vida

pol�tica municipal t� moltes emocions, per� tamb� hi ha una par t pr�ctica que no es pot defugir. Si a una ve�na de

Sant Eug�nia, davant de casa seva, li han cremat contenidors i cotxes, sÕha dÕarreglar. Mani qui mani. Has

dÕintentar trobar solucions, tot i que no hi ha mai una vareta m�gica. La relaci� amb el ciutad� hi ha de ser. �s una

de les difer�ncies que he vist respecte a lÕ�poca a Salt. Ara els alcaldes tenen m�s poder, per� ha disminu�t la

relaci� entre lÕalcalde i els ve�ns. Jo sempre he pensat que cal comprom�s personal; per aix� em vaig af iliar a la

CUP i aposto per la milit�ncia activa. La gent hauria dÕaf iliar-se als par tits i militar. Jo hi crec, en aquest

comprom�s.Creu que cal m�s mobilitzaci� pol�tica per par t dels ciutadans?Pol�tica i social. Est� tornant. Per�

s�n les generacions m�s grans. Encara falta que els joves sÕhi acabin dÕenganxar i  que connectin amb els grans,

perqu� a vegades sembla que els que tenim experi�ncia lÕh�gim de lligar en una bossa i llen�ar-la. A vegades, et

venen amb alguna idea i els has de dir que ja fa temps que est� inventada!Qu� vol apor tar, com a veter�?Soc el

m�s gran de la candidatura. Crec que �s essencial que sÕescolti la gent  gran i que sÕhi compti. Les persones de

m�s de 60 anys s�n molt actives, per�  no connecten amb el dia a dia de la societat. Viuran molt m�s del que



tothom es pensava. Falta que pensin que podrien apor tar alguna cosa. Fer dÕavis actius ja �s una gran apor taci�,

per� hi ha altres feines que es podrien fer.Com ha viscut aquests anys del proc�s?Ha estat una de les revoltes

m�s impor tants de la hist�ria recent de Catalunya, per� encara em pregunto per quina ra� no hi ha tot el govern

a lÕexili. I una altra cosa: no es pot entrar d�cilment a la pres�. A mi em va detenir la brigada pol�ticosocial i all�

em van posar les manilles. Tothom hauria dÕhaver estat a lÕexili i fer-se buscar. Haur�em dÕhaver tingut un govern

auton�mic i  un altre a lÕexili amb una declaraci� dÕindepend�ncia no suspesa. I tampoc ha estat una revoluci�.

No hi havia totes les eines per arribar al f inal. I ara ho hem vist m�s clarament.Creu que cal continuar o �s

moment de reorganitzar-se?Cal continuar empenyent; si no empenys, tÕaniran trepitjant el terreny. Estic a favor

dÕorganitzar-nos i, sobretot, de militar. Hi ha molts fronts per cobrir. Jo ara estic preocupat per la llengua. Hauria

de ser una de les columnes ver tebrals. Si es perd la cultura, estem fotuts.
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